

July 17, 1989

**Letter from Aleksakhin and Annenkov to Gorbachev
and Rykov**

Citation:

"Letter from Aleksakhin and Annenkov to Gorbachev and Rykov", July 17, 1989, Wilson Center Digital Archive, Archive of the Ukrainian National Chernobyl Museum. Contributed by Anna Korolevska and Adam Higginbotham. Originally obtained from the Central State Archives of Public Organizations of Ukraine. Translated by Gary Goldberg.
<https://wilson-center.drivingcreative.com/document/208418>

Summary:

Letter from director and deputy of the National Radiology and Agroecology Research Institute, being ready to lead the process of agricultural decontamination to reclaim irradiated land in 30 km exclusion zone. In addition, they argue that there is no lack of competent specialists, contrary to the talks in Congress of People's Deputies of the Soviet Union.

Credits:

This document was made possible with support from Carnegie Corporation of New York (CCNY)

Original Language:

Russian

Contents:

Original Scan
Translation - English

ЦК КПСС
20.ИЮЛ89 14991

Секретно

КОНТРОЛЬ
ПОДЛЕЖИТ ВОЗВРАТУ
В ОБЩИЙ ОТДЕЛ ЦК КПСС

Экз. № 1

Генеральному секретарю ЦК КПСС
тов. ГОРБАЧЕВУ М.С.Председателю Совета Министров СССР
тов. РЫКОВУ Н.И.

На Съезде народных депутатов СССР и первой сессии Верховного Совета СССР в ряде выступлений (А. Адамович, А. Граховский, З. Ткачева и др.) прозвучала серьезная озабоченность положением дел и нарастанием социальной напряженности в районах, подвергшихся радиоактивному загрязнению в результате аварии на Чернобыльской АЭС.

Сложившаяся неблагоприятная ситуация вызвана рядом факторов:

- сложностью радиационной обстановки на обширной территории ряда областей;
- отсутствием в стране постоянно действующего органа, ответственного за эффективную реализацию разработанных и утвержденных мероприятий по ликвидации последствий радиоактивного загрязнения территории;
- радиофобией у широких масс населения, вызванной безответственными и некомпетентными выступлениями по каналам средств массовой информации некоторых популярных писателей, ученых и др. деятелей.

С высокой трибуны Съезда идут призывы "... обратиться за помощью зарубежных ученых, у которых и аппаратура надежнее, и опыта побольше" (З.Н. Ткачева), обращения к ученым "... значительно активизировать всю научно-исследовательскую работу на нашем чернобыльском полигоне..." (А.А. Граховский). Невольно складывается впечатление, что в стране нет ни компетентных специалистов, ни необходимых знаний и соответствующего научно-практического опыта для решения стоящих проблем, в частности, в сфере агропромышленного производства, являющейся главными

Мо.1/250с

ПП-19570с

0 11 122

"поставщиком" радионуклидов для человека.

Но это не так ! В нашей стране учеными-биофизиками Тимирязевской сельскохозяйственной академии уже в конце 40-х - начале 50-х годов были выполнены классические исследования по миграции радионуклидов, результаты которых получили мировое признание и широко используются в нашей стране и за рубежом. Более того, 30 лет назад на территории Восточно-Уральского радиоактивного следа (возник в 1957 г. после Челябинской трагедии на одном из предприятий Минсредмаша СССР) впервые в мире были развернуты крупномасштабные научно-производственные опыты по ведению сельского хозяйства на загрязненных сельскохозяйственных угодиях. Именно эти уникальные научные данные и результаты производственных испытаний были положены в основу рекомендаций по ликвидации последствий аварии на Чернобыльской АЭС (в сфере агропромышленного производства), подготовленных в 1986 г. Комиссией научных экспертов Госагропрома СССР.

Как нам представляется, аграрники-радиобиологи в целом оказались на высоте положения, они своевременно откликнулись на беду и дали надлежащее научное обеспечение при решении проблем радиационной защиты в сфере агропромышленного производства. Вместе с тем, совершенно очевидно, что принимаемые меры (зачастую бессистемные) не снизили социального напряжения в районах бедствия. Вполне обоснованно, по-нашему мнению, депутаты ставят вопрос о разработке "Комплексной Государственной программы СССР по ликвидации последствий аварии на Чернобыльской АЭС".

Наши предложения в Программу сформулированы в прилагаемом Приложении. ВНИИ сельскохозяйственной радиологии готов взять на себя функцию головной организации по научному обеспечению всех работ в сфере агропромышленного производства, направленных на снижение радиоактивного загрязнения сельскохозяйственной продукции и разработку соответствующих технологий.

Одним из важнейших элементов названной Программы должно стать осуществление комплекса работ по созданию условий для возвращения земель 30-километровой зоны в хозяйственный оборот. С нашей точки зрения, в этой зоне имеются возможности (с учетом пятнистости радиоактивного загрязнения территории) и для безопасного проживания населения, и для организации агропромышленного производства сельскохозяйственной продукции с допустимыми

3.

уровнями радиоактивного загрязнения. Научную разработку этой проблемы и соответствующее научное сопровождение работ по ее реализации мог бы взять на себя ВНИИ сельскохозяйственной радиологии, имеющий в своем составе экспериментальные подразделения и Отдел комплексных проблем агропромышленного производства, длительное время работающие по проблемам противорадиационной защиты и обеспечению устойчивого функционирования агропромышленного комплекса в условиях ядерной войны.

Приложение: Предложения на 15л., н/с - только в адрес.

И.о. директора ВНИИСКР,
академик ВАСХНИЛ

Р.М. Алексахин

Зам. директора ВНИИСКР
по научной работе,
Заслуженный деятель науки РСФСР,
профессор

Б.Н. Анненков



Мб. I/250с
отп. 3 экз.
исп. Анненков
печ. Калининская
17.07.89

[CPSU CC stamp: [] [] Secret []
[] [] 20 JULY 89 14991]

Copy № 1

to CPSU CC General Secretary
Cde. M. S. GORBACHEV
to the Chairman of the
USSR Council of Ministers
Cde. N. I. RYZHKOV

Serious concern at the state of affairs and the growth of social tension in the regions subjected to radioactive contamination as a result of the accident at the Chernobyl AEhS resonated at the USSR Congress of People's Deputies and at the first session of the USSR Supreme Soviet in a number of statements (A. Adamovich, A. Grakhovsky, Z. Tkacheva, and others).

The unfavorable situation which developed was caused by a number of factors:

- the complexity of the radiation situation in the broad territory of a number of oblasts;
- the lack in the country of a permanently operating body responsible for the effective realization of the measures developed and approved to eliminate the consequences of the radioactive contamination of the territory;
- radiophobia among broad masses of the population caused by the irresponsible and uninformed [nekompetentnye] statements of some popular writers, scientists, and other figures through mass media channels.

Calls are coming from the high tribune of the Congress "...to turn for help to foreign scientists, who have both more reliable equipment and more experience" (Z. N. Tkacheva), appeals to scientists "...to considerably step up all scientific research work at our Chernobyl' test range..." (A. A. Grakhovsky). The impression is unintentionally forming that there are neither competent specialists in the country nor the necessary knowledge and corresponding practical scientific experience to solve the problems faced, in particular in the field of agroindustrial production, the main "distributor" of radionuclides for humans.

[typed at the bottom of the first page: "Mb. 1/250s", followed by a stamp: PP-19570s]

But this is not so! In our country back at the end of the '40s and the beginning of the '50s biophysicists of the Timiryazev Agricultural Academy performed classical research on the migration of radionuclides, the results of which received world recognition and are being broadly used in our country and abroad. What is more, 30 years ago the world's first large-scale scientific production experiments were deployed to farm on contaminated agricultural land in the territory of the Eastern Urals Radioactive Trail (it appeared in 1957 after the Chelyabinsk tragedy at one of the USSR Ministry of Medium Machinebuilding enterprises). It was this unique scientific data and the results of the production experiments that laid the foundation of the recommendations to eliminate the consequences of the accident at the Chernobyl' AEhS (in the field of agroindustrial production) prepared by the USSR State Agricultural Production Committee's Commission of Scientific Experts in 1986.

As it seems to us on the whole the agrarian radiobiologists ended up equal to the situation, and they responded to the tragedy in a timely manner and gave proper scientific support in the solution of the problems of radiation protection in the field of

agroindustrial production. Along with that, it is entirely obvious that the measures being taken (frequently unsystematic) have not reduced the social tension in the regions of the disaster. It is completely justified, in our opinion, that the deputies raise the question of the development of "A Comprehensive USSR State Program to Eliminate the Consequences of the Accident at the Chernobyl' AEhS".

Our suggestions to the Program are formulated in the Attachment. The All-Union Scientific Research Institute of Agricultural Radiology [VNIISKhR] is ready to take on the function of the lead organization for scientific support of all the work in the area of agroindustrial production directed at reducing the radioactive contamination of agricultural production and the development of appropriate technologies.

The implementation of a package of work to create the conditions to return the land of the 30-km zone to commercial use should become one of the most important elements of this Program. From our point of view, there are opportunities in this zone (considering the spotty nature of radioactive contamination of the territory) both for the safe habitation of the population as well as for the organization of agroindustrial production of agricultural products with permissible levels of radioactive contamination. The scientific elaboration of this problem and appropriate scientific support of the work for its realization could be taken on by the VNI of Agricultural Radiology, which contains experimental subunits and a Department of Complex Problems of Agricultural Production, and has worked for a long time on problems of radiation protection and the support of the stable functioning of the agroindustrial complex in conditions of nuclear war.

Attachment: Suggestions on 15 pages, n/s [probably, "unclassified"] to the addressee only.

Acting Director of VNIISKhR,
Academician of the VASKhNIL [signature] [seal] R. M. Aleksakhin
[Translator's note: VASKhNIL = Lenin All-Union Academy of Agricultural Sciences]

Deputy Director of the VNIISKhR
for Scientific Work,
Honored RSFSR Figure of Science,
Professor [signature] [seal] B. N. Annenkov
[seal of the USSR State Agroindustrial Committee]

Mb. 1/250s
three copies printed
drafted by Annenkov
typed by Kalinskaya
17 July 1989

□